



## Apa Pendapat Biskita?

### Ekosistem, manusia rosak jika hidupan liar musnah

**B**UMI ini bukan sahaja milik manusia. Flora dan fauna juga mempunyai hak untuk hidup di bumi hijau ini. Walau bagaimanapun, tindak-tanduk manusia telah mengakibatkan hidupan-hidupan liar semakin dinafikan haknya untuk hidup. Pembangunan dijadikan alasan untuk merasionalkan tindakan manusia ini. Langkah-langkah segera harus diambil agar hidupan liar juga dapat meneruskan kehidupan mereka di bumi ini. Apa Pendapat Biskita minggu ini turut berpeluang mendapatkan pandangan orang ramai tentang hak yang patut kita kongsi bersama di bumi Allah ini bersama beberapa kehidupan lainnya.

"Pada pandangan saya, langkah menggazet hutan-hutan simpanan harus dijalankan secara meluas. Hutan-hutan simpanan harus digazet agar tiada sebarang tindakan pembalakan dijalankan untuk merosakkan atau menghapuskan habitat haiwan. Dengan menggazet hutan-hutan simpanan ini, tempat pembiakan haiwan-haiwan dapat dijamin dan sumber makanan mereka juga akan berkekalan. Tindakan pemulihan, seperti penanaman semula hutan untuk menjamin habitat hidupan liar perlu ditingkatkan. Pemburuan haram, khususnya bagi mendapatkan kulit dan pelbagai anggota hidupan liar semakin berleluasa kerana nilai komersial yang diberi kepadanya. Untuk memastikan hidupan-hidupan liar ini selamat, langkah dari segi kawalan pemberian lesen pemburuan serta tindakan tegas dan berat ke atas pemburu-pemburu haram perlu diambil. Pegawai-pegawai Jabatan Perhutanan juga perlu ditambah agar kawalan pemburuan dapat dijayakan". - Mohd. Sofian Ahmad, Tutong.

"Pertanian dan pembakaran hutan untuk membersihkan kawasan hutan merupakan tindakan biasa. Ini secara langsung mengakibatkan habitat hidupan liar hilang dan berlaku pemupusan hidupan liar. Usaha penyelidikan dan pembangunan merupakan satu tindakan yang wajar dijalankan untuk menjamin hidupan liar kekal di bumi ini. Kajian dan penyelidikan perlu dijalankan agar haiwan-haiwan ini terus membiak dan mempunyai ketahanan dalam menyesuaikan diri dengan perubahan-perubahan persekitaran. Aktiviti pembangunan yang melibatkan habitat hidupan liar seperti pembinaan empangan, perumahan dan pertanian perlu dirancang dengan teliti serta kajian kesan ke atas ekosistem serta fauna dan flora perlu dijalankan dengan mendalam agar hidupan liar dapat kekal di bumi ini". - Siti Zahrah Sulaiman, Kiarong.

"Perdagangan hidupan liar bukan hanya menjadi ancaman di rantau Asia, malah turut menjadi masalah di hampir setiap negara yang memiliki sumber hidupan semula jadi berharga. Selain diburu untuk mendapatkan bahagian berharga dan dijadikan ramuan ubatan tradisional, hidupan liar kerap menjadi sasaran golongan tidak bertanggungjawab untuk dijadikan haiwan peliharaan, selain dagingnya dijadikan juadah. Penjualan hidupan liar secara dalam talian melalui laman-laman sosial, seperti Facebook, perlu sentiasa dipantau oleh pihak-pihak yang berkenaan. Kemusnahan hidupan liar boleh memberi kesan kepada bumi dan menyebabkan ekosistem tidak seimbang. Tumbuhan dan hidupan liar setentunya saling memerlukan antara satu sama lain. Sekiranya salah satu daripadanya sudah pupus, maka akan terjadinya ketidakseimbangan bumi dan ekosistem". - Fiza MD, Rimba.

Selaku penulis dalam ruangan Apa Pendapat Biskita kali ini saya berpendapat di mana langkah-langkah yang dirancang dan dilaksanakan memerlukan kerjasama daripada semua pihak. Kesedaran tentang hak hidupan liar melalui pendidikan penting agar tindak-tanduk manusia dapat dikawal. Hidupan liar patut diberi tempat untuk meneruskan zuriat mereka bersama manusia di bumi ini. Mereka bahagian amat penting dalam sekitaran dan ekosistem kita. Sedang kita terus melangkah ke depan dalam memajukan teknologi dan negara, kita juga perlu menjaga hidupan liar kerana jika hidupan liar dimusnahkan, ekosistem kita juga akan mengalami kerosakan dan begitu juga manusia!

Biskita dialu-alukan menyumbangkan pendapat biskita dengan dua tajuk di bawah, sama ada menggunakan nama sebenar atau nama pena.

Sila e-melkan pendapat biskita ke : pelita.brunei@information.gov.bn

- i. Kelajuan Boleh Membunuh, Jangan Jadikan Jalan Raya Medan Maut.
- ii. Disiplin Pelajar.

## 22 sertai Program Bengkel Gerak Pantas Terjemahan dan Penyuntingan



PARA peserta Program Bengkel Gerak Pantas Terjemahan dan Penyuntingan ketika sesi bergambar ramai bersama Penolong Rektor (Akademik) dan Dekan Fakulti Bahasa Arab, Profesor Madya Dr. Siti Sara binti Haji Ahmad (depan, tiga dari kiri).

### Siaran Akhbar dan Foto : Universiti Islam Sultan Sharif Ali

**BANDAR SERI BEGAWAN,** Khamis, 24 September. - Universiti Islam Sultan Sharif Ali (UNISSA) melalui Fakulti Bahasa Arab (FBA) mengadakan Program Bengkel Gerak Pantas Terjemahan dan Penyuntingan selama tiga hari.

Program bertujuan untuk memberi peluang kepada para peserta mempelajari dan mempraktikkan teori juga teknik-teknik terjemahan yang efektif.

Bengkel disampaikan oleh tiga fasilitator, terdiri daripada tenaga akademik Fakulti Bahasa Arab, iaitu Profesor Dr. Moustafa Mohammed Rizk elswahly; Profesor Madya Dr. Muhammadul Bakir bin Yaakub; dan Dr. Muhamad Alif bin Haji Sismat.

Program disampaikan dalam tiga bahasa, iaitu bahasa Melayu, bahasa Arab dan bahasa Inggeris.

Inisiatif ini selaras dengan peranan Fakulti Bahasa Arab sebagai pusat bahasa dan terjemahan yang menitikberatkan juga memperkasa pengajaran dan pembelajaran bahasa Arab juga bidang terjemahan.

Seramai 22 peserta mengikuti bengkel ini, terdiri daripada mahasiswa siswazah dan guru-guru sekolah Arab.

Antara isi kandungan yang disampaikan di dalam bengkel berkenaan ialah mengajar dan mempraktikkan teknik-teknik dalam menterjemahkan pelbagai jenis teks, seperti teks sastera, agama, akademik dan media.

Di samping itu, para peserta turut berpeluang menggunakan program perisian terjemahan yang boleh memudahkan penterjemah dalam menghasilkan terjemahan yang cepat dan berkualiti, seiring dengan arus era digital juga kemajuan teknologi yang serba canggih.

Program selama tiga hari itu diakhiri dengan Majlis Penutup dan Penyampaian Sijil kepada para fasilitator juga peserta, disampaikan oleh Penolong Rektor (Akademik) dan Dekan Fakulti Bahasa Arab, Profesor Madya Dr. Siti Sara binti Haji Ahmad.

Diharap program sebegini akan berterusan dan dikembangukan pada masa hadapan agar dapat terus memperkasa bahasa Arab dan bidang terjemahan khususnya, dan memberikan impak positif dalam mengasah kemahiran masyarakat dalam penguasaan bahasa.

## 56 sertai Bengkel Asas Bahasa Isyarat



PEMANGKU Pengarah Jabatan Pembangunan Masyarakat, Kementerian Kebudayaan, Belia dan Sukan, Pengiran Siti Rahmah binti Pengiran Haji Mohd. Salleh (kiri) menyempurnakan penyampaian sijil kepada peserta.

### Berita dan Foto : Ak. Syi'aruddin Pg. Dauddin

**TUTONG,** Khamis, 24 September. - Bengkel Asas Bahasa Isyarat yang diadakan selama tiga hari menutup tirainya dengan

majlis penutup, diadakan di Dewan Kemasyarakatan, Rancangan Perumahan Negara (RPN) Bukit Beruang, di sini.

Hadir selaku tetamu kehormat, seterusnya menyempurnakan penyampaian sijil, Pemangku Pengarah Jabatan Pembangunan Masyarakat, Kementerian Kebudayaan, Belia dan Sukan, Pengiran Siti Rahmah binti Pengiran Haji Mohd. Salleh.

Bengkel yang dianjurkan bersama oleh Bahagian Orang Kelainan Upaya (OKU), Jabatan Pembangunan Masyarakat (JAPEM) dan Persatuan Orang Kurang Pendengaran (OKP) tersebut, disertai seramai 56 peserta, terdiri daripada agensi-agensi kerajaan dan swasta; Ahli-ahli Persatuan Warga Emas Tutong; penuntut pengajian tinggi; suri rumah tangga; anak-anak buah kampung yang menetap di Daerah Tutong dan Daerah Belait; juga orang-orang persendirian.

Majlis dimulakan dengan bacaan Surah Al-Fatihah dan Doa Selamat, dipimpin oleh Guru Ugama Pusat Bahagia Tutong, Awang Adnan bin Haji Taha, diikuti dengan sesi perkongsian daripada wakil peserta bengkel, iaitu Dayang Siti Sara binti Haji Kamis.

Acara diakhiri dengan tayangan video klip pendek mengenai aktiviti-aktiviti peserta sepanjang mengikuti bengkel berkenaan dan sesi bergambar ramai.